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Modalen Kommune  

V/Laila Bjørge 

SALTSTEINAUTOMATER OG E- BJELLER 
 

• Fire saltsteinautomater  
• Renovering av gammalt sankegjerde, netting og lettgrinder. Etablering av ny sti langs 

Stokkavikselva på grunn av ras og skader etter oversvømmelse. 
• 25 stk. Sporingsbjeller.  

 

 

 

 

 

1. Saltsteinsautomater. 

Saltsteinautomater, 4 stk. er kjøpt og delt ut til Aslak, Arild, Christopher og Davy. De er 
plassert ut strategisk i forhold til tilsyn for respektive flokker.  

 

Forbruk : 4410,- 

Montringstimer ca. 40 timer.  

 

 

 

2. Gjerde, lettgrinder og ny sti for opp og nedjaging. 

 

a. Det er blitt utført lette reparasjoner av den øverste delen av eksisterende 
sankegjerde. Dette vil fortsette ved behov. Nedre del av sankegjerde er ikke i aktiv 



bruk og vil bare bli nyttet til nødplassering av dyr som ikke kan hentes hjem 
umiddelbart.  Litt rydding av kratt har også vert nødvendig for å holde åpent for 
parkering. Plassen vår har vert aktivt brukt av turgåere til Slottet noe som har ført til 
utfordringer både ved slepping og sanking. Vi har vert i samtale med kommunen 
ang. bruk og skilting av plassen rundt sankegjerdet vårt.  

b. På grunn av flom i Stokkavikelva måtte vi tenke nytt rundt oppjagings ruten. Stien 
som hadde eksistert i flere 100 år og som vi hadde benyttet de siste 100 årene vart 
delvis skylt ut i stokkavikselva. Dette hovedsakelig fordi nedfalls planteskog  ble 
skyllt ut i elva. Dette ser vi på som et problem som vil eskalere med tiden.   
 
Nytt gjerde ble satt opp fra vei og til berg ca. 75 meter opp i bratt terreng. Det ble 
ryddet skog og kratt for å få en bedre og breiere jagerute. Resultatet har blitt greit 
og fungerer på mange måter bedre enn den gamle stien. Nederste delen blir stengt 
ved hjelp av innkjøpte lettgrinder i beiteperioden. Planen er å fortsette med å sette 
opp et permanent gjerde som stenger for vei, når en ser at massene over har 
stabilisert seg.  
 
Forbruk:  -100m gjerdenot. = Kr. 2779,- 
  -50 stolper. a/ kr 49,- = Kr. 2450,- 
  -O/U streng. 140m = Kr. 400,- 
  -Benslestreng = Kr. 250,- 
  Totalt = Kr. 5879,- 
 
 
Timer :  -1. dag. Rydde trase, boring, strekkestreng 3 mann  a/ 8 timer. =24t. 
  -2. dag. Sette opp gjerde og bendsle. 2 mann a / 5 timer. =10t. 
  -3. dag. Rydding av jagesti. 2 mann a/ 7 timer. = 14t.  
  -4. dag.   Etablere oppjagingsplass. 3mann a/4 timer =12t.  
  - Totalt timeforbruk= 60timer 
 
Kjøring:  -1. dag. 300km. 
  -2. dag. 150km. 
  -3. dag. 150km. 
  -4. dag. 150 km. 
  - Totalt = 750km. 

 

Lettgrinder:  

Det har blitt kjøpt 10 stk. lettgrinder til bruk i beitesesongen, sanking og slepping.  Det blir også brukt 
av private grinder etter behov. I sesongen fungerer de som stengsel for sauer som kommer ned 
stien.  Når vi blir enige om en permanent løsning ved oppjagings plassen er det tenkt at grindene 
skal brukes som fang hegning for sauer som blir henta inn oppe med anleggsvegen til Svartavatnet. 
Grunneigerene har gitt løyve til et midlertidig sankehegn ved Storavatnet. Denne hegnen vil bli etter 
behov og er senere planlagt som et samarbeid med nabolaga, Litlematrestølen, Nipo og Fossedalen. 

Kostnad: 10 x Kr. 4800 + 7487,50,- = Kr. 12287,50,- 



 

 



 

 

 

Stien ble skyllt ut i Stokkavik elva. Bildet er av stengsel gjerdet og porten inn på gamlestien.

 

 

 

 

 

 

 

 



Stien gikk til venstre for grana midt i bildet.

 

 

 

Ferdsels sti er halvveis vekke ved nederste parti. Plastrøret kommer ut midt i stien. 

 

 

 

 

 

 

 



 

Utgangspunktetfor ny oppgang. 

 

 

Sauesanking over Sødalen i Otterstad marka.

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Ny oppgang etableres før slepping 3. Juni. 2020

 

 

 

 

Skrågjerde mot det nye stengselgjerde for å lette starten av opp stien. Det ble ikke brukt maskin 
etter anbefaling fra grunneigar.  

 



 

 

 

Ny sti til høyre i bildet. Gammel sti gikk til venstre langs elven.

 

Nedgangen stenges ved hjelp av lettgrinder i beiteperioden.

 



Gjerdet går rett opp mellom granene, og sti er ryddet for å lette ferdsel 

 

 

Rester etter utelåven i «Ellingbrekka».

 

 

 

 

 

 

 

 



Innkjøringsplass for dyrebil er godt brukt av turgåere til Slottet.

 

 

 

Kadaver funnet ved at e-bjella starta å sende etter at den rulla ufor berghylle på høsten. 

 

 

3. E- bjeller 

E- bjeller fra Smartbjella ble kjøpt inn i to omganger. Først 25 stk. så 15 stk. neste året. 

Første beitesesongen hadde vi en grei opplevelse ang. smartbjella. Trass flere dager uten dekning, 
følte vi at dette var til god hjelp. Vi var alle enige om at dette var fremtidens teknologi. Men allerede 
andre beitesesongen, da vi hadde totalt 40 sauer med e-bjeller startet problemene. På slutten av 
sesongen ble dekningen gradvis dårligere. Noen sluttet å sende allerede i mai, hjemme på tunet 
mens andre sluttet på fjellbeite. 3. året var det flere var nesten ¼ av bjelene ute av drift. 4. året, 
altså 2022 viste en oppsumering om høsten at bare 4 bjeller sendte stabilt. Abonementet ble da sagt 
opp og alle E- bjellene var å anse som tapt invistering. Smartbella AS var slått konkurs, og vi hadde 
ikke mulighet til å få noen erstatning.  



Våren 2023 meldte vi oss inn i Vestland Bjøllelag SA og leiger nå totalt 60 E-bjeller av typen Telespor. 
Her har vi fått gode garantier, men vi synes det er vel kostbart med kr. 300,- pr. bjelle i året.  

Men sammenlignet med Smartbjella, så ser dette ut til å være en bedre og mer stabil løsning. Her 
har vi også blitt lovet økonomiske garantier via Nortura hvis det skulle være noe som gikk alt.  

 

Kostnad E-bjeller: 

-25stk kr. 29343,- 

-15stk kr. 13699,- 

-Totalt kr. 43042,- 

Beitesesong 2023: 

  -Innmelding i Vestland Bjøllelag SA  4 medlemmer x kr. 5000,- 

  -Telespor bjeller 60 stk. x kr375,- = kr. 22500,- 

  -Totalt = kr. 42500,- 

 

E- bjeller er dyrt, men kan være eneste løsningen for å få rekruttert ungdommen inn i denne typen 
drift. Det er også dyrt og tidskrevende å leite etter savnede dyr utover høsten. Spesielt når antall 
beitelag og flokker reduseres rundt oss Vår erfaring er at Saue eiere med 100% dekning av e-bjeller 
blir mindre positiv til å stille opp for dem som ikke har full dekning. Dette er jo forståelig da 
investeringen er relativ høy. 

Kanskje, hvis forvaltningen ønsker og mener at dette er rett vei å gå, så må bønder få kompensert 
for antall e-bjeller på fjellbeite/utmarksbeite. En årlig kostnad på samme nivå som kraftfor og 
kunstgjødsel er ikke bærekraftig for å holde flokken på sommerbeite i fjellheimen vår.   



 

 

 

Otterstad Beitelag SA 

v/ Davy Espetvedt 


